

## **К вопросу о понятии предмета коррупционных преступлений, связанных с получением и дачей взятки и иными видами незаконного вознаграждения**

**Никонов Павел Владимирович,**  
доцент кафедры уголовно-правовых дисциплин  
Иркутского юридического института (филиала)  
Университета прокуратуры Российской Федерации,  
кандидат юридических наук, доцент  
nikonov\_pv@mail.ru

В настоящее время в юридической науке все еще не выработан единый подход к пониманию предмета коррупционных преступлений, связанных с получением и дачей взятки и иными видами незаконного вознаграждения. Законодательное содержание предмета коррупционных преступлений, связанных с получением и дачей взятки и иными видами незаконного вознаграждения, раскрыто в диспозициях ст. 184, 290, 204, 200<sup>5</sup>, 200<sup>7</sup> УК РФ, к которым относятся деньги, ценные бумаги, иное имущество, услуги имущественного характера и иные имущественные права. Вместе с тем остается открытым вопрос о том, могут ли быть отнесены к таковому изъяты из обращения банкноты и монеты старого образца, но подлежащие обмену, фальшивые деньги, иное имущество, изъятое или ограниченное в обороте. На основе изучения и анализа судебной практики в статье приводится авторский подход к решению данной проблемы и предлагаются меры по совершенствованию действующего законодательства.

**Ключевые слова:** коррупционные преступления, незаконное вознаграждение, дача и получение взятки, посредничество во взяточничестве.

### **On the Concept of the Subject of Corruption-Related Crimes Related to Passive and Active Bribery and Other Illegal Remuneration Types**

**Nikonov Pavel V.**  
Associate Professor of the Department of Criminal and Legal Disciplines  
of the Irkutsk Law Institute (Branch) of the University  
of Prosecutor's Office of the Russian Federation  
PhD (Law), Associate Professor

To the question of the concept of the subject of corruption crimes related to receiving and giving bribes and other types of illegal remuneration. Currently, the legal science has not yet developed a unified approach to understanding the subject of corruption crimes related to receiving and giving bribes and other types of illegal remuneration. The legal content of the subject of corruption crimes related to receiving and giving bribes and other types of illegal remuneration is disclosed in the dispositions articles 184, 290, 204, 200<sup>5</sup>, 200<sup>7</sup> of the criminal code of the Russian Federation, which include money, securities, other property, property services and other property rights. At the same time, it remains an open question whether old-style banknotes and coins withdrawn from circulation, but subject to exchange, counterfeit money, or other property seized or restricted in circulation can be classified as such. Based on the study and analysis of judicial practice, the article presents the author's approach to solving this problem and suggests measures to improve the current legislation.

**Keywords:** corruption crimes, illegal remuneration, giving and receiving bribes, mediation in bribery.